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درمکتب امام

دو، سه کلمه انگلیسی
بیــن ماها این طور جلــوه داده بودند که آدم اگر بخواهد پیشرفته باشــد، 

حــرف وقتی می زند به حرف خود مادری اش نزند، وقتی صحبت می کند در هر 

چند کلمه، دو - سه تا کلمه انگلیسی هم باشد، دو - سه تا کلمه فرض کنید که 

اروپایی هم باشد. تمام اینها چیزهایی بود که به ما تزریق کرده بودند، خائن های 

داخلــی زیادتر و الهام هم می گرفتند از آن خائن های خارجی و ما را این طوری 

داشتند بزرگ می کردند.
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سردار دهقان: هیچ محدودیتی
 در برگزاری رزمایش ها نداریم

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: برای برگزاری 
رزمایش ها در مناطق تحت نفوذ، هیچ محدودیتی نداریم. 

سردار حسین دهقان وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با اشاره به 
فرمایشات مقام معظم رهبری مبنی بر حق حاکمیت جمهوری اسلامی 
ایران بر آب های خلیج فارس و بخشی از دریای عمان گفت: جمهوری 
اسلامی ایران در هیچ زمینه  ای فراتر از حقوق بین الملل تعریف شده در 

 آب های ساحلی، منطقه ای و آزاد دنیا ادعایی ندارد.
وی افزود: فرمایشات رهبر انقلاب تاکید بر همین حق است که به ما 
در زمینه دفاع از سرزمینمان در عرصه های هوا، فضا، زمین و دریا این 
اجازه را می دهد تا از خودمان دفاع کنیم و بر این اســاس به هیچکس 

اجازه تعرض نخواهیم داد.
دهقان تاکید کرد: آنچه که امروز آمریکایی ها و به تبع آن عربستان و 
کشورهایی که با پول عربستان حکومت می کنند ادعا دارند، هیچ منفعتی 
برای آنان نخواهد داشــت. وی تصریح کرد: امروز آمریکا و عربســتان 
تلاش می کنند با ناامن ســازی منطقه، زمینه حضور آمریکا و نیروهای 
فرامنطقه ای را فراهم کنند تا ناامنی که خودشــان ایجاد کردند به پای 

جمهوری اسلامی ایران بگذارند.
وزیر دفاع افزود: این در حالی است که جمهوری اسلامی ایران عامل 
ثبات، استقلال و امنیت پایدار منطقه است. دهقان گفت: برخی کشورها 

با انتخاب مسیر غلط، میهمانان ناخوانده ای را به منطقه دعوت کردند.
به گزارش اداره کل تبلیغات دفاعی وزارت دفاع، سردار دهقان افزود: 
مــا هیچ محدودیتی در برگزاری برنامه های نظامی نداریم و آنهایی که 
از هزاران کیلومتر آن طرف تر آمدند و مدعی برقراری امنیت در منطقه 

هستند باید بدانند حضورشان عامل ناامنی است.

آرامش
 ثمره  دوری از کینه

این ماه رجب و شعبان براي آن است که انسان در مسئله ضیافت 
پروردگار جزء مهمان هاي خوانده شده ذات اقدس الهي باشد که آن، 

ضیف خود را در نهایت اکرام پذیرایي مي کند.
 این دعاها براي آن اســت که مضایفه باشــد نه تنها ضیف یك 
جانبه، ضیف یك جانبه این است که انسان به وسیله حج یا عمره و 
مانند آن به سرزمین وحي مي رود. آنجا که رفت جزء ضیوف الرحمان 
اســت، یا بدون مقدمات ماه رجب و شعبان وارد ماه مبارك رمضان 
مي شود جزء ضیوف الرحمان است، در ماه مبارك رمضان از لحاظ 
زمان، مهمان خدا است، در سرزمین وحي از نظر مکان ،مهمان خدا 
اســت اما به ما گفتند که شما هم مهماني بدهید، مضایفه بهتر از 

ضیف یك جانبه است، شما هم خدا را مهمان کنید.
مهمان شدن خداوند در نزد بندگان

 وقتي مي گویند شما خدا را مهمان کنید ما در فصل سوم سخن 
خواهیم گفت نــه در فصل اول، نه در فصل دوم. فصل اول منطقه 
ممنوعه است فصل دوم منطقه ممنوعه است که کسي به آنجا راه 
ندارد، فصل اول هویت مطلقه ذات اقدس الهي اســت که کسي به 
مقام ذات راه ندارد، نه مهمان او مي شــود نه او مهمان کسي است. 
فصل دوم که اکتناه صفات ذاتي است که عین ذات است، آنجا هم 
نه مهمان کسي مي شود، نه کسي مهمان او مي شود. فصل سوم مقام 
وجه الله است و فیض الله است که تمام بحث هاي عرفاني در همین 
فصل سوم است. فیض خدا، رحمت مطلقه خدا، وجه الله و امثال ذلك.
 پــس  ما با وجــه الله کار داریم و چون وجه الله، فیض خدا در 
حوزه امکان هست، هم ما مي توانیم مهمان او باشیم که البته وجه الله 
به الله متکي است، هم وجه الله مهمان ما باشد. این مضایفه برکات 
فراواني دارد. بیان نوراني امام سجاد)ع( هم در صحیفه این است که 
او »دان في علوه و عال في دنوه« او در عین حال که در ربّ العرش 
حْمنُ( بر او صادق است. )هو مَعَکُمْ  اســت ؛ )اسْتَوي عَليَ العَْرْشِ الرَّ
أیَنَْ ما کُنْتُمْ( هم هســت. در عین حال که عالی اســت داني است، 
در عین حال که داني است عالي است بلاتجافي. پس ما می توانیم 
مهمان خدا باشــیم طبق این روایاتــي که در حال حج عمره یا در 
حال ماه مبارك رمضان حاجیان و معتمران یا صائمان را جزء ضیوف 

الرحمان مي دانند.
اما خدا مهمان ما باشد یعني چه ؟ما چه داریم که او را مهمان 
کنیم یك؛ و چه وقت او مهمان ما مي شود دو؛ این در حدیث قدسي 
آمده است: »انا عند المنکسرة قلوبهم« یعني خداي سبحان مهمان 
دل هاي شکســته است و آن انکسار را ،آن فقر را ،آن خضوع را، آن 
خشوع را آن بندگي خالص را خدا مي پذیرد. این »انا عند المنکسرة 
قلوبهم« جزء مصادیق مهمان شدن خدا نسبت به دلها است. آن )وَ 
هُوَ مَعَکُمْ أیَنَْ ما کُنْتُمْ( که در ســوره )مبارکه( »حدید« است مال 
همه است، خدا با همه است، به وجود مبارك موسي و هارون )سلام 
الله علیهما( فرمود؛ شــما بروید با فرعون سخن کنید :)إنِنَّي مَعَکُما 
أسَْمَعُ وَ أرَي( من با موسي هستم، هم با هارون هستم، هم با فرعون. 
اما اینکه فرمود »انا عند المنکسرة قلوبهم« به وصف رحیمیت است، 
به وصف عفو بودن است، به وصف ستار و غفار بودن است، به وصف 
رئوف و عطوف بودن اســت. با این وصف، مهمان آدم مي شود. این 
دعاهاي ماه رجب و شعبان براي آن است که انسان را هم شایسته 
کند که مهمان خدا بشود ،هم شایسته کند که مهماندار خدا بشود. 

در این معامله سود کلًا مال انسان است.
دوری از کینه ؛ مایه آرامش

دنیا جز وسوســه و دسیســه و لهو و لعب و غوغا چیز دیگری 
نیست. اگر کسي بخواهد در این دنیا آرام باشد باید به وسیله همین 
برکات آرام باشــد و این برکات، انسان را آرام مي کند. در بعضي از 
روایات دارد که این مردان الهي که در دنیا هســتند گویا اصلًا اهل 
دنیا نیســتند چرا؟ براي اینکه برابر ســوره )مبارکه( »حشر« اینها 
طوري زندگي مي کنند که بهشــتي ها زندگي مي کنند، بهشتي ها 
چطور زندگي مي کنند؟ در قرآن درباره بهشــتي ها فرمود: )وَ نزََعْنا 
( بهشتي ها نه بیراهه مي روند نه راه کسي را  ما في صُدُورهِِمْ مِنْ غِلِّ
مي بندند، راحت راحتند. مردان الهي برابر آیات سوره) مبارکه( حشر 
همین را از خدا مي خواهند مي گویند )لا تجَْعَلْ في قُلُوبنِا غِلًاّ للَِّذینَ 
آمَنُوا رَبنَّا( آدم ،کینه کســي را ندارد، وقتي کینه کســي را نداشت 
راحت راحت زندگي مي کند. بالأخره یك کسي که بیراهه مي رود، 
آدم او را به خداي خودش واگذار مي کند، آنوقت چه جایي است که 
ما این غده را اینجا جا بدهیم بله فلان کس آدم بدي اســت بسیار 
خوب، بد است کینه آنها را به عنوان تبرّي، دردرون دارد در صورتي 
که کافر باشند؛ این تبرّي آسیبي به آدم نمي رساند، اما کینه برادر 

مسلمان یك غده است.
 در دعاهایي که مؤمنان برابر آیات سوره »حشر« دارند به خدا عرض 
مي کنند که پروردگارا )لا تجَْعَلْ في قُلُوبنِا غِلًاّ للَِّذینَ آمَنُوا رَبنَّا(  و راحت 
راحت زندگي مي کنند، در این صورت جامعه مي شود جامعه متحد، خیر 
یکدیگر را می خواهند، دعا نسبت به یکدیگر می کنند، اگر کسي مشکلي 
داشت این با دعا مشکل را حل مي کند نه با کینه، که هم مشکل خودش 
را اضافه کند، هم مشکل او را ،چنین جامعه اي مي شود جامعه امام زمان 
،چنین جامعه اي مي شود جامعه علوي، چنین جامعه ای  عقلاني مي شود. 
در روایات هســت که وقتي حضرت)ع( ظهور مي کند عقل مردم کامل 
مي شود »وضع الله یده علي رئوس العباد«، به برکت خود حضرت، ذات 
اقدس الله دست حضرت را یا دست بي دستي خودش را روي سر مردم 
آن جامعه مي کشد و عقل مردم مي آید بالا، الآن ما که در ایران هفتاد 
میلیون به سر مي بریم یك صدم مردم دنیائیم، الان در دنیا هفت میلیارد 
بشر زندگي مي کند ما یك صدم هستیم تازه همه ما صالح بشویم یك 

صدم هستیم، مگر با یك صدم جهان اصلاح مي شود؟ 
الان آنچه که جهان را مي تواند منتظر ظهور حضرت کند عقلاني 
بودن مردم است که عقل مردم که کامل شد در چنین فضایي 313 
صحابي و شــاگرد مثل امام براي حضرت)ع( فراهم مي شود و عاقل 

شدن جامعه، اصلاح شدن چنین جامعه اي دشوار نیست.
بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دامت برکاته(
در جلسه درس اخلاق  با حضورجمعی از طلاب و اقشار 
مختلف مردم ؛ قم  ـ    تیرماه 1390

خوان حکمت روزهای یك شنبه منتشر می شود.

سرویس سیاسی -
آل سعود در حالی مدعی ارتباط ندادن روابط خود با دیگر 
کشورها با موضوع حج است که در ماه های اخیر با سیاسی 
کردن حج زائران ایرانی قصد اتلاف وقت و مانع تراشی در 

راه اعزام حجاج ایرانی به سرزمین وحی را دارد.
حج تمتع سال 94 با حوادثی ناگوار همچون سقوط جرثقیل 
در محوطه مســجد الحرام و فاجعه منا که منجر به جان باختن 
حــدود 465 نفر از هموطنانمان شــد، همراه بــود و کام همه 
مســلمانان و به خصوص هموطنان ایرانی با مخابره شدن اخبار 

این حادثه در روز عید قربان سال گذشته تلخ شد.
در طی این مدت آل ســعود که با بی کفایتی و بی درایتی 
خود منجر به بروز این گونه حوادث شده بود نه تنها حاضر به عذر 
خواهی پیرامون این مسئله نشد بلکه هر بار با فرافکنی و متهم 
کردن زائران به ایجاد هرج و مرج قصد سرباز زدن از پاسخگویی 

به این امر را داشت.
با نزدیك شــدن به موسم حج ابراهیمی سال 95 عربستان 
سعودی به جای اینکه از پی جبران حوادث تلخ سال گذشته که 
مسبب اصلی آنها بی د رایتی حکام و مدیران سعودی بود، برآید 

شروع به کارشکنی های پی در پی کرد.
در آخرین روزهای سال گذشته، رئیس سازمان حج و زیارت 
در اظهار نظری صریح، اعلام کرد:»متاســفانه تا امروز هیچ افق 
روشنی برای حج تمتع امسال وجود ندارد«. اظهار نظری که تا 
حد زیادی نشان دهنده این نکته بود که حضور حاجیان ایرانی 
در حج تمتع ســال 1395 در هاله ای از ابهام است. پس از آن 
نیز نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت اعلام کرد: تاخیر ایجاد 
شده توسط عربستان برای انجام مذاکرات مقدماتی حج، به معنای 

آن است که نمی خواهند حج انجام شود.
کوتاهی دســت اندرکاران حج عربســتان ســعودی برای 
جلوگیــری از حضور با عزت زائــران ایرانی در حج 95 تا جایی 
رســیده که حتی در بســیاری از مســایل اجرایی و نیز صنعت 
هوایی کشورمان مانع تراشی می کنند. کارشکنی مسئولان حج 
عربســتان با توجه به قطع روابط سیاسی و به رغم پیشنهادات 
منطقی هیات ایرانی برای صدور ویزا توسط حافظ منافع دو کشور 
در ایــران آن را بهانه دیگری قرار داده و این مهم را نیز در هاله 

ای از ابهام گذاشته اند.
ایــرادات غیر منطقی و غیر اصولــی از صنعت هوایی ایران 
به بهانه نداشــتن امنیت پرواز و فرسوده بودن ناوگان هوایی نیز 
دیگر بهانه سعودی ها برای ایجاد چالش در زمینه اعزام 64 هزار 
زائر ایرانی به عربســتان در حالی است که کشورهای اروپایی و 
پیشرفته جهان به صورت شبانه روزی پذیرای هواپیماهای ایرانی 

در فرودگاه های خود هستند.
هم اکنون پس از گذشــت چندین هفته از بازگشت هیات 
ایرانی از عربستان که برای مذاکرات با مسئولان سعودی به آن 
کشــور ســفر کرده بودند، در حالی که بر اساس توافق طرفین 
سعودی باید تا قبل از پایان روز نهم اردیبهشت به 20 پیشنهاد 
هیات ایرانی پاســخی شفاف را ارایه می دادند، تاکنون پاسخی 

ارایه داده نشده است.
بر اساس وعده وزیر و دست اندرکاران حج عربستان که در 
اولین نشســت خود با هیات ایرانی به انجام رسید طرفین توافق 
کردنــد برای انجام مذاکرات نهایی و امضاء تفاهم نامه تا قبل از 
نهم اردیبهشت ماه از هیات ایرانی دعوت به عمل آمده و اقدامات 
بعدی انجام پذیرد که تاکنون این مهم نیز انجام نشده است. در 
این میان دســت اندرکاران سعودی تلف کردن وقت برای از بین 
رفتن زمان را بهترین سیاســت بــرای جلوگیری از اعزام زائران 
ایرانی به حج امسال در نظر گرفته و همچنان برای از بین رفتن 
زمان به دنبال طراحی بهانه های مختلف هســتند.این مهم در 
حالی است که هم اکنون به علت این کارشکنی حدود چهار ماه 
از فرصت طلایی دست اندرکاران حج ایران برای انجام برنامه های 
اجرایی توسط دست اندرکاران حج عربستان از دست رفته است.

عربستان نمی خواهد حج انجام شود
به گزارش ایســنا، نماینده ولی فقیــه در امور حج و زیارت 
تصریح کرد: تاخیر ایجاد شده توسط عربستان برای انجام مذاکرات 
مقدماتی حج، به معنای آن است که نمی خواهند حج انجام شود.

حجت الاسلام والمسلمین سیدعلی قاضی عسکر در نخستین 
دیدار سال 95 با کارکنان سازمان حج و زیارت و بعثه مقام معظم 
رهبری با اشــاره به موانع ایجاد شده برای سفر رئیس سازمان 
حج و زیارت به عربستان، ابراز امیدواری کرد، مقام های سعودی 
در روزهای آینده در مورد ســفر هیأت حج ایران به عربســتان 

تصمیم گیری کنند.
وی گفت: بعثه مقام معظم رهبری و ســازمان حج و زیارت 
براســاس رسالت خود تاکنون تمام تلاش شان را بکار برده اند تا 
حج امســال در زمان مقرر انجام شود، اما متاسفانه تاخیر ایجاد 
شده توسط عربستان برای انجام مذاکرات مقدماتی و فراهم شدن 
مقدمات حج مانند آموزش، تامین مسکن، حمل و نقل، تغذیه و... 

به معنای آن است که نمی خواهند حج انجام شود.
سرپرســت حجاج ایرانی با اشــاره به سخنان وزیر خارجه 
عربســتان که حج را از روابط سیاســی دو کشــور جدا دانسته 
بود، افزود: آنچه در عمل مشــاهده می شــود مغایر با این گفته 

سعودی ها است.
قاضی عســکر ســپس بیان کرد: در قرآن بــرای »صد عن 

کیهان بررسی می کند

شوق كعبه ایرانیان
آل سعود؛ خادم یا خار مغیلان؟!

ســبیل الله« عواقب خطرناکی در نظر گرفته شده و دولتمردان 
سعودی باید مراقب باشند تا گرفتار این ظلم عظیم نشوند.

وی ادامــه داد: اگر در روزهای آینده گفت وگوهای طرفین 
انجام نشــود، شــرایط برای برگزاری حج مطلوب بسیار دشوار 

خواهد شد.
وزارتخانه های خارجه 

و حج عربستان هماهنگی ندارند
به گزارش تســنیم، رئیس سازمان حج و زیارت نیز درباره 
تداوم کارشــکنی مسئولان ســعودی در امر حج گفت: یکی از 
مهمتریــن دلایل ایــن امر نبود مدیریت واحد در عربســتان و 
عدم هماهنگی و همدلی بین وزارتخانه های امور خارجه و حج 

عربستان است.
سعید اوحدی با تاکید بر اینکه طرف های سعودی تاکنون 
حتی وضعیت پرداخت دیه به بازماندگان فاجعه منا و حتی حادثه 
جرثقیل مسجدالحرام را مشخص نکرده و پاسخی نداده اند،  گفت: 
طرف سعودی بر اساس وعده هایش می بایست تا هفته گذشته 
پاسخی شفاف به پیشنهادهای هیات ایرانی ارایه می دادند، اما 

تا به امروز از این امر خبری نشده است.
او با بیان اینکه طرف سعودی با ایجاد تاخیرهای خود، باعث 
بروز بسیاری از مشکلات در انجام برنامه های اجرایی اعزام خواهند 
شد، افزود: ادامه روند موجود، قطعا اجرای حج امسال را با چالش 
مواجه خواهد کرد و با وجود قول مساعد وزیر حج عربستان در 

اجرای حج دچار مشکل خواهیم شد.
رئیس سازمان حج و زیارت گفت: هیات ایرانی در سفر اخیر 
به عربستان و مذاکره با وزیر و مسئولان حج به طرف های سعودی 
20 پیشنهاد مبنی بر حفظ امنیت، کرامت و عزت زائران ایرانی 
ارایه داد که بر اساس توافق طرفین، قرار بود علاوه بر ارایه پاسخ 
شــفاف تا هفته گذشته از هیات ایرانی نیز برای انجام مذاکرات 
نهایی و امضاء تفاهم نامه دعوت به عمل آورند که تاکنون هیچ 

اقدامی از طرف مقابل انجام نشده است.
وی افزود: پذیرایی از زائران همه دنیا بر عهده دولت عربستان 
سعودی است باز تاکید دارم آیه شریفه قرآن )ولله علی الناس حج 
البیت( حقی که خداوند برای زائران مســتطیع قرار داده و این 
حق را هیچ کس نمی تواند از زائران مسلمان بگیرد و اگربخواهد 
بگیرد »صد عن  سبیل الله« کرده و روایات و آیات زیادی داریم 
که ســد راه زائران مستطیع مســلمانان بسیار سنگین است، و 
هرکس بخواهد سد راه مسلمانان شود قطعا باید در مجامع بین 

المللی پاسخگو باشد.

اوحدی به فاجعه منا و شهدای این فاجعه تلخ و غمبار اشاره 
کرد و گفت: در این فاجعه زائران واقعا مظلومانه شهید شدند. بیش 
از هفت هزار زائر کشورهای اسلامی مظلومانه در لباس احرام در 
روز عید قربان، قربانی سوء تدبیر و سوء مدیریت و قصور غیرقابل 

گذشت مسئولان سعودی شدند.
بغض آل سعود نسبت به سیاست خارجی ایران در حمایت 
از جبهه مقاومت و حمایت از آرمان فلسطین و ضدیت با استکبار 
جهانی و صهیونیسم باعث شده تا عربستان به مقوله حج زائران 
ایرانی به سان یك امر سیاسی بنگرند و از هیچ کارشکنی برای 

ممانعت از ورود زائران ایرانی به حج دریغ نورزد.
مسئولان و دست اندرکاران ایرانی در حوزه حج از جمله وزیر 
ارشاد و همچنین رئیس سازمان حج و زیارت و نماینده ولی فقیه 
در امور حج و زیارت بارها بر جدیت ایران برای اعزام زائران ایرانی 
به حج تمتع تاکید کرده اند، ولی حکام آل ســعود با کارشکنی 
قصد اتلاف وقت برای باز ماندن ایران از حج سال جاری را دارند.

جدیت تهران 
برای  اعزام زائران به مكه مكرمه

به گزارش ایرنا، علی جنتی در حاشــیه نشســت صبحانه 
کاری در اتــاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران در 
جمع خبرنگاران اعلام کرد تهران با جدیت به دنبال آن اســت 

که بتواند امسال زائران را به مکه مکرمه اعزام کند.
وی با تاکید بر کارشکنی های عربستان در این رابطه گفت: 
»مســئولان حج باید پیش از این به آنجــا می رفتند و قرارداد 
محل های اقامتی را منعقد می کردند اما دولت عربستان تاکنون 

به این افراد روادید نداده است.«
جنتی با اشــاره به اعزام هیاتی به عربستان برای مذاکره با 
ریاض گفت: »این نخستین بار است که به هیات ایرانی، آن هم 
در کشوری ثالث ویزا داده شد که برای مذاکره به عربستان بروند.«
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی افزود: »در این ارتباط ما مسائل 
مختلفی را مطرح کردیم اما طرف عربستانی برخوردهای منفی 
داشته است؛ در مورد حمل و نقل هوایی و اینکه هواپیماهای ما 
بتوانند زائران را به عربستان انتقال دهند، آنها کارشکنی می کنند؛ 
همچنین در مورد روادید کارشکنی می کنند؛ ما اعلام کرده ایم 
که اگر دولت ســوئیس حافظ منافع شما در ایران است باید در 
ایران ویزا بدهد اما آنها اصرار دارند در کشوری ثالث روادید داده 

شود که برای ما به هیچ وجه قابل قبول نیست.«
وی تاکید کرد: »در این مذاکرات، ســازمان حج را موظف 
کرده ایم که همه شــرایط ما را به مقامات عربستان اعلام کند و 

آنها باید این شرایط را بپذیرند تا این حج انجام شود.«
بعید است حج 9۵ بی حادثه باشد

به گزارش باشــگاه خبرنگاران، ناصر سودانی گفت: یکی از 
وظایــف مهم دولت ما متقاعد کردن دولت های اســلامی برای 

تشکیل »کمیته راهبردی اداره حج« است.
سودانی عضو فراکسیون حج و زیارت مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: بعید می دانم که حاکمان فعلی عربستان بتوانند حجی 
را در سال 95 تدارك ببینند که حضور موثر حجاج ایرانی را به 

همراه داشته باشد و بی حادثه  هم باشد.
درباره آینده مسئله حج 95 و کارشکنی سعودی ها در مسیر 
برگزاری حج، اظهار داشــت: متاســفانه حکام جدید عربستان 
ســعودی، تاکنون ناشــیانه و غیرمدبرانه در اداره حج و مسائل 

بین المللی و منطقه ای برخورد کرده اند.
نماینده مردم اهواز در مجلس شورای اسلامی همچنین با 
اشــاره به پاسخ های شدید و غیرانسانی عربستان سعودی به هر 
گونه اعتراض در این کشــور، ادامه داد: این نشان از آن دارد که 
حکام این کشــور بویی از دموکراســی و احترام به حقوق مردم 

نبرده اند.
سودانی با اشاره به اتفاقات سال گذشته در جریان مناسك 
حج، تصریح کرد: این اتفاقات اگر در تاریخ حج بی سابقه نباشد، 
حداقل کم سابقه است و نشان از بی کفایتی حکام آل سعود دارد.

در این بین برخی صداها در داخل کشــور شنیده می شود 
که می گویند حال که عربســتان این چنین کارشکنی می کند 
باید اعزام زائــران ایرانی به حج را متوقف کنیم. این اظهار نظر 
احساسی و شتاب زده است چرا که این افراد دو نکته را مد نظر 
قرار نمی دهند؛ نخست اینکه فرایند حج تمتع از امور تاکید شده 
در دین حنیف اسلام و کلام وحی است و نمی توان آن را متوقف 
ساخت و مسئله ثانویه این است که بدانیم متوقف سازی فرایند 
اعزام حجاج دقیقاً همان چیزی است که آل سعود می خواهند. 
به این معنا که نفس وجود زائران ایرانی در سرزمین وحی باعث 
شفاف سازی گفتمان انقلاب اسلامی برای دیگر مسلمانان می شود 
و آنها در بازه زمانی حج می توانند رسانه خوبی برای انتقال مفاهیم 
اســلام ناب محمدی شوند و این امر همان چیزی است که آل 
ســعود از آن در هراس هســتند چرا که خود در سال های اخیر 
ادامه دهنده و پیشبرنده سیاست های استکبار و صهیونیست ها 

در منطقه شده اند. 
باید برای عربستان در قبال موضوع حج 

هزینه بین المللی ایجاد کنیم
به گزارش ایســنا، نصرالله پژمانفــر نماینده مجلس نهم با 
بیان اینکه از لحاظ شــرعی و قانونی مردم باید استطاعت سفر 
را داشــته باشــند گفت: معنای استطاعت طریقی این است که 
مردم برای رفت و برگشــت امنیت داشــته باشند، اما اقدامات 
مسئولین عربستان این نگرانی را به وجود آورده که شئونات زائر 

بیت الله الحرام نسبت به مردم رعایت نشود.
وی ادامه داد: مسئولین ما نیز موظف هستند تمام تلاش خود 
را انجام دهند تا از سهمیه ای که حق ملت ماست استفاده شود. 
دستگاه دیپلماسی باید فعال تر حضور پیدا کند و در ارتباط با این 

موضوع با تمام کشورهای اسلامی ارتباط برقرار کند.
پژمانفر تأکید کرد: قبل از اینکه این موضوع به جمع بندی 
برســد ولو اینکه جمع بندی این باشد که در حج شرکت نکنیم، 
باید نســبت به فضای روانی و ناامنی و بدعهدی که عربســتان 
نســبت به اداره حرمین شــریفین دارد، رایزنی صورت گیرد و 
حتماً باید برای این موضوع تقاضای نشســت فوق العاده ســران 

کشورهای اسلامی شود.
این عضو کمیســیون فرهنگی مجلس، تصریح کرد: هزینه 
عربستان برای چنین تصمیم غلطی باید بالا برود و در قبال این 
رفتار غیرمنطقی هزینه بالایی بدهد. نباید اینطور شود که زائران ما 
به حج نروند و عربستان هم در قبال رفتار غیراسلامی اش هزینه ای 
پرداخت نکند. ما باید برای عربستان در قبال این موضوع هزینه 

بین المللی ایجاد کنیم.
رفتارهای اخیر عربستان سعودی نشان از تصاعدی شدن 
کینه تــوزی این رژیم با جمهوری اســلامی دارد چرا که آل 
سعود، ایران و انقلاب اسلامی را مانعی در جهت تحقق اهداف 
خود که همان تســلط یافتن اســلام آمریکایی در خاورمیانه 
است، می داند.  تمامی اقدامات آل سعود در سال های اخیر از 
تلاش برای صدور بیانیه های ضد ایرانی در ســازمان کنفرانس 
اســلامی، افزایش تولید نفت با هدف پایین آمدن قیمت آن و 
ضرر به اقتصاد ایران، ســرکوب ددمنشانه شیعیان عربستان، 
اعدام شیخ نمر، سکوت آغشته به فرافکنی در خصوص فاجعه 
منا و مسئولیت ناپذیری در این موضوع، تجاوز به مردم بی پناه 
یمن، کمك مادی و معنوی به گروهك تروریســتی داعش و...

همگی در راســتای تضعیف جبهه مقاومت و راه انقلاب کبیر 
اسلامی است اما حکام آل سعود این نکته را نادیده انگاشته اند 
که افکار عمومی را تنها با خرید ســران چند رسانه بین المللی 
برای انعکاس تصویری پوشالی و دروغین از آل سعود در فضای 
بین المللــی نمی توان جهت داد، چرا که امروز دیگر حداقل در 
خاورمیانه بر کسی پوشیده نیست آل سعود سردمدار و پیشبرنده 
اهداف استکبار جهانی و آمریکا در منطقه است و اگرچه خود 
را خادم حرمین می نامند اما کارکردی بیش از خار مغیلان بر 

سر راه مشتاقان حرم امن الهی نداشته است.

نشســت فراکســیون فراگیر مجلس دهم شامل 
نمایندگان منتخب اصولگرا و مستقل مجلس دهم در 
حالــی عصر دیروز به کار خود پایان داد که طبق گفته 
یوسفیان ملا 181 نفر از منتخبان از ریاست لاریجانی بر 

مجلس دهم حمایت کردند. 
همایش فراکسیون فراگیر منتخبان مجلس دهم )منتخبان 
اصولگرا و مستقل( از حدود ساعت 14:30 با حضور و سخنرانی 
آیت الله موحدی کرمانی و علی لاریجانی رئیس مجلس شورای 

اسلامی در ساختمان قدیم مجلس آغاز شد.
احمــد امیرآبادی منتخب اصولگرای مردم قم در مجلس 
دهم در همایش صبح دیروز منتخبان مجلس که برای آشنایی 
آنان با روند قانونگذاری تشکیل شده بود، دعوتنامه های برخی 

منتخبان را بین آنها توزیع کرد.
عزت الله یوسفیان ملا منتخب مردم آمل در مجلس آینده 
پیش از پایان همایش فراکســیون فراگیر مجلس دهم پشت 
تریبون حاضر شد و در سخنان کوتاهی اظهار داشت: 154 نفر 
از منتخبان حاضر در این نشست، برگه حضور را امضا کردند، 
البته 27 نفر از منتخبان دیگر شــخصا با بنده تماس گرفتند 
و اعلام حضور در این نشســت را کردند. مانند آقایان قاســم 
احمدی لاشکی، حسینعلی شهریاری و هادی قوامی منتخبان 

مردم نوشهر و چالوس، زاهدان و همچنین اسفراین.
علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی عصر دیروز 
در این نشســت با تشــریح مبانی کار تشکل های انقلابی و با 
اشــاره به اهتمام شهید بهشــتی به مانیفست در کار حزبی، 
اظهار داشت: اولین مبنا، اسلام ناب محمدی است یعنی همان 

قرائت حوزه های علمیه.
لاریجانی از قانون اساسی به عنوان دیگر مبنای کار حزبی و 
تشکلی در ایران یاد کرد و با بیان اینکه پس از انقلاب اسلامی 
حوادث مختلفی رخ داد که اگر ولایت فقیه نبود مشکلات ما 

نشست فراکسیون فراگیر مجلس دهم برگزار شد

حمایت 181 نماینده مجلس دهم از ریاست لاریجانی

بیش از این می شد، تصریح کرد: کمتر کسی است که در مسائل 
منطقه ای و بین المللی و نیز داخلی به اندازه رهبر انقلاب آشنایی 
داشته باشد، ایشان کشور را از بحران های داخلی عبور دادند و 

ما مسلك ایشان را راه خود می دانیم.
وی با تصریح بر این نکته که باید با تعصب به منافع ملی 
نگاه کنیم، چرا که منافع ملی جای چانه زنی و اعمال گرایش های 
جناحی نیست، تأکید کرد: رهبر معظم انقلاب فرموده بودند 
که مســئله من اصلاح طلب و اصولگرا نیست بلکه مسئله من 
انقلابی بودن است و در جای دیگر گفته اند که من اصولگرای 

اصلاح طلب هستم.
وی با بیان اینکه اکثر شما منتخبان ملت تجربیاتی دارید 
چه نیازی اســت که پدربزرگ ها از بیرون مجلس شــما را در 

زمینه سیاســی راهبری کنند؟ افزود: برخــی اصرار دارند با 
تقسیم بندی های جناحی، سایه کلوپ های سیاسی را به داخل 
مجلس بیندازند؛ مگر اینها بیرون از مجلس چقدر تاثیرگذارند؟ 
وی در بخش دیگری از سخنان خود مردمی کردن اقتصاد 
در چارچوب اقتصاد مقاومتی را یکی از محورهای کار مجلس 
دهم برشــمرد و با تاکید بر اینکه ما چاره ای جز فراگیر کردن 
اقتصاد و دادن آن به دست مردم نداریم، اظهار داشت: در اکثر 
موارد سیاســت های اصل 44 به نتیجه نرسید. دولت ملزم به 
واگذاری اقتصاد به مردم اســت اما مجلس در این 2 سال دو 
بــار به دولت اجازه داده کــه پروژه های نیمه تمام را به بخش 
خصوصی واگــذار کند اما دولت این پروژه ها را واگذار نکرد و 

مرتکب اشتباه شد.

لاریجانی حمایت از مستضعفان را جهت گیری بین المللی 
جمهوری اسلامی ایران خواند و گفت: این تصور که آمریکایی ها 
اگر در حوزه ای دست از دشمنی برداشتند در حوزه ای دیگر آن 
را ادامه نمی دهند، ساده لوحانه است. عده ای می گویند انقلاب 
اسلامی تمام شد و جمهوری اسلامی به جای آن آمده است در 
حالی که جمهوری اسلامی کالبدی بر روح انقلابی اسلامی است.

به گزارش فارس، در این همایش آیت الله موحدی کرمانی 
دبیــرکل جامعه روحانیت مبارز نیز با بیان اینکه جهت گیری 
منتخبین در انتخاب رئیس و هیئت رئیسه، اولویت های نظام 
و انقلاب و امام و رهبری باشد، تصریح کرد: منتخبین مجلس 
دهــم باید پیرو خط امام و رهبری بوده و آرمان گرایی باید از 
خصیصه های بارز آنها باشد و نیز ثواب و عقاب کارهای خود را 

در انجام امور مدنظر قرار دهند.
مطهری: فراجناحی ام 

و کاری به دسته بندی های سیاسی ندارم
بنا بر این گــزارش، علی مطهری منتخب مردم تهران 
در مجلس دهم در پاســخ به سؤالی درباره علت حضورش 
در جلسات فراکسیون های امید و فراگیر، اظهار داشت: من 
فراجناحی هســتم و کاری به این دسته بندی های سیاسی 
ندارم، به همین دلیل در جلســات هر دو فراکسیون شرکت 
کردم البته به دقایق پایانی جلسه فراکسیون فراگیر مجلس 

دهم رسیدم.
مطهری با تأکید بر اینکه هنوز مشخص نیست به عضویت 
کــدام  یك از فراکســیون های مجلس درآیــم، گفت: آقایان 
لاریجانی و عارف هر دو برای ریاســت مجلس خوب هستند 

البته بنده پیش بینی در این زمینه ندارم.
وی در پایان در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه آیا تصمیمش 
برای کاندیداتوری برای نایب  رئیس مجلس جدی است یا نه، 

به گفتن کلمه »احتمالاً« بسنده کرد.

نشست فوق العاده  اتحادیه جهانی علمای مقاومت 
در بیروت با صدور بیانیه ای به کار خود پایان داد. 

بــه دعوت اتحادیه جهانی علمــای مقاومت، جمعی از 
علمای امت اســلامی و شــخصیت های سیاسی و فرهنگی 
در بیروت پایتخت لبنان در نشستی با عنوان »مقاومت آباد 
گر و تروریسم ویرانگر« گرد آمدند تا رویدادهای پی درپی و 
حوادث دردناك اخیر امت اســلامی را مورد بحث و بررسی 
قرار دهند، در شــرایطی که ســازمان همکاری اسلامی و 
شــورای وزیران کشور عرب با اتخاذ تصمیم های خطرناك، 
حزب الله را که در راس هرم مقاومت عربی و اســلامی قرار 

دارد تروریست نامیده اند.
حاضران در این نشست، تصمیم سازمان همکاری اسلامی 
مبنی بر تروریست نامیدن حزب الله را محکوم کرده و آن را ظلم 
و توطئه ای علیه مقاومت دانستند که آمال و آرزوهای دشمن 
صهیونیستی و قدرت های استکباری جهان را محقق می سازد 
و هشــدار دادند که تنها گذاشتن مقاومت و سهل انگاری در 
این مســئله گام اول در تحقق این نقشه هاســت و محدود به 
حزب الله نخواهد ماند بلکه به همه گروه های مقاومت فلسطینی 
نیز تسری پیدا خواهد کرد، اگر امروز امت سکوت اختیار کند 

فردا ناتوان تر از الان خواهد شد.
این نشســت در توصیــه و نکاتی حمله بــه حزب الله و 
تروریســتی نامیــدن آن را به معنی حملــه به همه مقاومت 
دانست که نباید در برابر آن سکوت شود چرا که حزب الله در 
زمره شریف ترین نمونه های مقاومت عربی و اسلامی است که 
توانست بارها رژیم صهیونیستی را وادار به عقب نشینی سازد.

در توصیه دوم با بیان این که لازم اســت امت اســلامی 
از انتفاضه ســوم فلســطین حمایت کنند، برخــورد منفی 
حکومت های عربی و اســلامی در قبال انتفاضه مردود دانسته 
و تأکید شد: باید از مقاومت اسلامی عراق متمثل در نیروهای 
حشد شعبی و حامیان آن حمایت به عمل آید، چرا که گروه های 
تروریستی توطئه کشورهای استکباری و صهیونیسم جهانی 
اســت تا از این طریق، امت را به ضعف بکشانند و با مشغول 
ساختن آنها به خود، مســئله محوری امت یعنی فلسطین و 

مسجد الاقصی را از اذهان پاك کنند.
همچنین در این نشست، علما با انتقاد از سکوت بین المللی 
در قبال مردم فلسطین و مسجد الاقصی و سنگ اندازی های رژیم 
صهیونیستی برای بازسازی ویرانی های غزه، این سکوت را به 

منزله مشارکت در تجاوز رژیم صهیونیستی دانستند.
 در توصیه ششم نشست اتحادیه جهانی علمای مقاومت 
آمده اســت: باید جلوی افکار افــراط گرایانه ای که با رویکرد 
تروریسم همسویی دارد مقابله شود و جلوی انتشار این گونه 
افکار و فعالیت صاحبان آن گرفته شود تا شاهد وحدت امت و 

کنار گذاشتن دو دستگی ها باشیم.
در پایان، علما و فعالان سیاسی و فرهنگی حاضر در نشست 
مشــورتی، برای امت آرزوی دستیابی به خیر و عدم ناامیدی 
کردند تا با تلاش مجدانــه و صدق و اخلاص، از بیماری های 
موجود و عوامل آن رهایی پیدا کند و خاطرنشان ساختند که 
خداونــد هرگز این امت را به حال خود رها نمی کند و همواره 
به ســمت جاده حق و حقیقت رهنمون خواهد شد: کتب الله 

لاغلبن انا و رسلی ان الله لقوی عزیز.

با صدور بیانیه در بیروت
اجلاس اتحادیه جهانی علمای مقاومت به کار خود پایان داد

نشست هم اندیشی منتخبین لیست امید سراسر کشور بعدازظهر 
دیروز در مسجد سلمان فارســی نهاد ریاست جمهوری با دعوت 

روحانی برگزار شد.
روز گذشته منتخبین لیست امید در سراسر کشور در پاستور مهمان رئیس 
جمهور بودند. مراسم بعداز ظهر آغاز شد و محمد رضا عارف نماینده منتخب 
مردم تهران دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی، عبدالواحد موسوی 
لاری عضو شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان، الیاس حضرتی منتخب مردم 
تهران، علی طیب نیا وزیر اقتصاد، شــهیندخت مولاوردی معاون امور زنان و 
خانواده نهاد ریاســت جمهوری و محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه برای 
حضار سخنرانی کردند و شام را مهمان رئیس جمهور بودند. یکی از اهداف 

این نشست تشکیل فراکسیون امید عنوان شده است.
ظریف: تذکر بدهید اما نه مثل مجلس نهم!

ظریف در این نشست طی سخنانی تاکید کرد که نباید شرایطی را فراهم 
کنیم که نتیجه این همه مقاومت و حضور شــکوهمند مردم هدر برود. باز 
شدن درهای کشور صرفا برای واردات کالا نباید باشد سرمایه گذاری خارجی 
باید احســاس کند ایران شریکی مطمئن و درازمدت برای اقتصاد است. لذا 
نیازمند این هستیم که شرایط را خوب شناخته و از آن استفاده کنیم و آب 
را به آسیاب دین و اسلام نریزیم. ما نباید شعارهای صهیونیست ها را تکرار 

کنیم و از زبان داخل نباید حرف دشمنان تکرار شود. 
وی با اشاره به تشکیل مجلس دهم در هفتم خرداد ماه سال جاری عنوان 
کرد: با این مجلس خوبی که تشــکیل شــده است امیدواریم در کنار دولت 
برای حرکت در این راستا همواره تلاش شود آن هم با انتقادات سازنده. ما 
به کمك شما دل بسته ایم و نیاز داریم که در کنار سیاست های شما تذکرات 

هم به سوی ما سرازیر باشد البته نه مثل تذکرات مجلس قبل!
وی در خاتمه عنوان کرد: بگذارید توافق کنیم برجام نه 100 است و نه 
صفر ،بگذارید برجام یك تلاش عزتمندانه باشد چرا که بیشتر این امکانات 
را در واقعیت دنیا در برابر کشــورها فراهم کرده اســت. به جای اینکه دعوا 
کنیم که برجام همه چیز برای ما آفرید یا همه چیز ما را به باد داد یا اینکه 
برجام صفر اســت یا 100 به فکر مسائل ملی باشیم؛ به این فکر باشیم که 
شرایطی برای کشور فراهم کرده است که باید از آن نهایت استفاده را ببریم. 
هرقدر از این امکان اســتفاده کنیم و پایه های اقتصاد را تقویت کنیم بهتر 
توانسته ایم از این امکانات استفاده کنیم ما باید برجام اقتصاد مقاومتی را هم 
دنبال کنیم. اگر همین طور مثل چند ماه گذشته که کش مکش نمره دادن 
به برجام وقت تلف شد پیش برویم از فضایی که برجام برای ما فراهم کرده 

است چیزی باقی نخواهد ماند. 
حضرتی: ما برجامیان هستیم

الیاس حضرتی منتخب مردم تهران در مجلس دهم در این نشست اظهار 
داشت: در انتخابات اخیر حصارهای جناحی را شکستیم و تصمیم گرفتیم نه 
تنها اصلاح طلبان بلکه از اعتدالیون و اصولگرایان ارزشی و معقول نیز حمایت 
کنیم و یك پله بالاتر از دســته بندی های جناحی و به عنوان برجامیان در 

صحنه انتخابات حاضر شدیم.
حضرتی به ویژگی های مجلس کارآمد پرداخت و گفت: مجلس کارآمد 
مجلســی است که درگیر مسائل حزبی-  جناحی نشــود و از درگیری ها و 
صف بندی هــا عبور کند بنابراین باید به زودی از مســئله ریاســت مجلس 

عبور کنیم.
حضرتی خاطرنشان کرد: مجموعه آرای ملت و کل کارنامه عارف از خود 
برای ملت نشــان می دهد این تکلیف را صــورت داده اند تا در این مقطع از 

ایشان و مدیریت ایشان استفاده کنیم.
وی خاطرنشان کرد: از دکتر عارف خواهش کردیم برای بحث مدیریت 
مجلس طبق خواســت ملت که به دنبال تغییر هستند به عنوان کاندیدای 
اصلاح طلبان برای ریاست مجلس پای پیش بگذارند و البته این به معنای 

نفی تلاش های آقای لاریجانی نیست.
لیست امید حاصل همكاری دولت و اصلاح طلبان

عارف هم در سخنان خود به تشکیل شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان 
اشــاره و تصریح کرد: شکل گیری ائتلاف امید بین اصلاح طلبان و دولت و 
ســازماندهی و مشارکت فعال سیاســی تجربه ارزشمندی بود که به دنبال 
وحــدت، همکاری، هم فکری و همراهی آنهایی کــه دل در گرو عقلانیت 

داشتند ایجاد شد که چرا و چگونه باید به دولت منتخب آنها کمك کرد.
عارف تأکید کرد: ما با تکیه بر هویت سیاســی خود به دنبال تشــتت و 
تفرقه در درون مجلس نیســتیم و هدفمان مجلسی کارآمد، تفاهم، وحدت 

ملی و همراهی با دولت خواهد بود.
به گزارش فارس، وزیر اقتصاد نیز طی ســخنانی با تشریح حوزه کاری 
خود گفت: تا چند ماه دیگر نرخ تورم تك رقمی خواهد شد. گفتنی است در 
پایان این نشست، برگزار کنندگان هیچ آمار رسمی از تعداد شرکت کنندگان 

از تریبون رسمی این مراسم اعلام نکردند.

نامزدهای لیست امید مهمان پاستور شدند

ظریف: به دولت تذكر بدهید
اما نه مثل مجلس نهم!

روسای قوه مقننه و مجریه در جمع منتخبان مجلس دهم بر 
حل مشكلات اقتصادی و معیشتی مردم تاکید و به ظرفیت های 

فراوان کشور برای توسعه و پیشرفت اشاره کردند. 
نشســت منتخبان مجلس دهم با رئیس جمهور از حدود ســاعت 
19:30 در محل نهاد ریاست جمهوری آغاز شد. در ابتدای این نشست 
مجید انصاری معاون پارلمانی رئیس جمهور گزارش از همکاری مجلس 

دهم با دولت سخن گفت.
همچنین در ادامه این مراسم محمدرضا عارف منتخب مردم تهران 
در مجلس شورای اسلامی به نمایندگانی از تعدادی از منتخبان مجلس 
به ســخنرانی پرداخت و گفت: اولویت های مجلس دهم حل مشکلات 

اقتصادی کشور است.
سپس علی لاریجانی و حسن روحانی روسای قوه مقننه و مجریه به 
سخنرانی پرداختند که هر یك بر حل مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم 
تاکید و بر ظرفیت های فراوان کشور برای توسعه و پیشرفت اشاره کردند.

گفتنی است این جلسه با دسترسی محدود خبرنگاران برگزار شد و 
پس از پایان این نشست نماز جماعت به امامت حسن روحانی برگزار شد و 
سپس منتخبان مجلس دهم در ضیافت شام رئیس جمهور شرکت کردند.

در نشست منتخبان مجلس دهم با رئیس جمهور مطرح شد

تاكید روحانی و لاریجانی
 بر حل مشکلات معیشتی مردم


